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گروه اقتصادی - دفتر واردات گمرک ایران، طی نامه ای اعلام کرد که ترخیص 
و تشریفات گمرکی قطعات موردنیاز صنعت هواپیمایی بدون دریافت تأییدیه از 
بانک مرکزی و طبق روال گذشــته، پیگیری می شود. بر اساس اعلام دفتر واردات 
گمرک ایران، قطعات موردنیاز صنعت هواپیمایی کشور با توجه به محدودیت های 
ناشی از تحریم ها طبق مصوبه سال 97 شورای عالی امینت ملی در قالب ثبت خدمت 
و هماهنگی سازمان هواپیمایی کشوری، انجام شود و نیازی به دریافت تأییدیه از 
بانک مرکزی نیست.از سال 1397 براساس مصوبه شورای عالی امنیت ملی در قالب 
ثبت خدمت و با هماهنگی سازمان هواپیمایی کشوری، قطعات و لوازم مورد نیاز 
شرکت های هواپیمایی ترخیص می شد؛ مهلت این مصوبه به پایان رسید و در ادامه 
با مساعدت بانک مرکزی و گمرک و با توجه به مصوبه ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت، ترخیص قطعات ادامه یافت.به دنبال آن، طبق اعلام انجمن شــرکت های 
هواپیمایی ایران، گمرک ایران از ابتدای اردیبهشت سال 1402 ترخیص قطعات و 
موتور هواپیماهای شرکت های هواپیمایی را منوط به دریافت تأییدیه از بانک مرکزی 
کرد که این فرایند به دلیل عدم تأیید بانک مرکزی، موجب اختلال در روند ترخیص 
قطعات موردنیاز صنعت هواپیمایی کشور شده و ارائه خدمات حمل ونقل هوایی 
را سخت کرده است.فدراسیون حمل ونقل و لجستیک ایران برای حل این مشکل، 
موضوع را با دبیرخانه شورای گفت وگو درمیان گذاشت که در نهایت با پیگیری هایی 
که پیش از این انجام شده بود در نشست اخیر کارگروه شورای گفت وگو، رئیس 
فدراسیون حمل ونقل از حل مسئله و ارسال بخش نامه ای از سوی گمرک ایران مبنی 
بر ترخیص و انجام تشریفات گمرکی قطعات موردنیار صنعت هواپیمایی بدون 
دریافت تأییدیه از بانک مرکزی و طبق روال گذشته، خبر داد.در این بخش نامه تأکید 
شده که پس از خروج اقلام موردنیاز شرکت های هواپیمایی، آمار مرحله به مرحله 
کالاهای ترخیص شده از محل صدور مصوبه یاد شده، برای انعکاس به بانک مرکزی 

و وزارت صنعت، معدن و تجارت باید در اختیار دفتر واردات گمرک قرار بگیرد.

قطعات هواپیما بدون تأییدیه 
بانک مرکزی ترخیص می شود

گروه اقتصــادی - مدیرعامل 
صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه 
صنایع پیشرفته ابراز امیدواری کرد که 
ســرمایه صندوق تا پایان ســال به پنج 
همت برسد و گفت که در این صورت 
ســقف تسهیلات از 2۵ به 100 میلیارد 

تومان خواهد رسید.
محسن نادری منش با بیان اینکه 
عملکرد ســال قبل صنــدوق در ارائه 
تسهیلات نسبت به سال 1400 حدود 

3 برابر شــده، گفــت: هدف گذاری 
امســال افزایش ســه برابری عملکرد 
صندوق نســبت به سال قبل است که 
یعنی تسهیلات و ضمانت ها نزدیک به 
دو همــت ارائه کنیم. نادری منش ابراز 
امیدواری کرد که ســرمایه صندوق تا 
پایان ســال به پنج همت برسد و گفت: 
در حال حاضر سرمایه صندوق نزدیک 

به 1000 میلیارد تومان است.
نیاز مالــی صنایع هایتک 

سالانه ۲۰۰ همت است
مدیرعامل صنــدوق حمایت از 
تحقیقات و توســعه صنایع پیشرفته با 
بیان اینکه ارزش افزوده بخش صنعت و 
معدن حدود 2000 همت است، گفت: 
در ســال حــدود 200 همت نیاز مالی 

صنایع هایتک کشور است. اما سرمایه 
صندوق تا چند ســال پیش فقط 12۵ 
میلیــارد تومان بود، الآن نزدیک به یک 
همت است و برنامه ریزی کردیم تا پایان 
ســال به پنج همت برسد. اما صندوق 
صنایع پیشرفته برای تامین نیاز صنایع 

باید حداقل 20 همت ســرمایه داشته 
باشــد که برنامه ریزی شده تا دو سال 
آینده به این رقم برسیم. به گفته این مقام 
مسئول در صورتی که سرمایه صندوق 
تا پایان سال به پنج همت برسد سقف 
تســهیلات از 2۵ به 100 میلیارد تومان 

خواهد رسید. وی همچنین با بیان اینکه 
چون ریسک این بخش بالا است، نظام 
بانکــی هم خیلی در تامین مالی صنایع 
پیشرفته نقش ندارد و در دنیا هم تامین 
مالی این بخش بیشتر بر عهده نهادهای 
تخصصی اســت، گفت: دسترسی به 

دانش و فناوری روز، تجهیزات خاص 
و تراکنش هــای مالی به دلیل شــرایط 
تحریم و همچنین حفظ نیروی انسانی 
از جمله چالش های صنایع پیشــرفته 
است. اما اســتقبال در داخل از صنایع 

پیشرفته بهتر شده است.

گروه اقتصــادی - مدیرعامل 
شــرکت تامین آب صنایع و معادن 
)ایمواســکو( گفت: صنایع معدنی 
هفت اســتان کشــور )سیســتان و 
بلوچستان، خراسان جنوبی، خراسان 
رضوی، یــزد، کرمــان، اصفهان و 
فارس( بــه مرور تا دو ســال و نیم 

آینده از آب دریا بهره مند می شوند.
به گزارش ســازمان توســعه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو(، »محمدحســن اسدی« با 
بیان این مطلب اظهار داشت: اجرای 
طرح هــای انتقــال آب دریا از زمان 
حضــور »عباس علی آبــادی« وزیر 
صنعــت، معدن و تجارت و پیگیری 
سرپرســت  موثقی نیا«  »محمدرضا 
هیات عامل ایمیدرو شــدت یافت و 
در شانزدهمین جلسه ستاد انتقال آب 
دریا به ریاست »محمد مخبر« معاون 
اول رئیــس جمهور، بر این موضوع 

تاکید شد.
وی افزود: با رویکرد جدید وزیر 
صمت و تجربه انجام مگاپروژه های 
ملی، افق روشــن و امیدبخشــی را 

پیش رو خواهیم داشــت. افزون بر 
این، انجــام ابرَپروژه های ملی انتقال 
آب دریــا، از منویــات رهبر معظم 
 انقــلاب و مورد تاکید رئیس جمهور 

است.
مدیرعامل شــرکت تامین آب 
صنایــع و معادن با اشــاره به برنامه 
اجــرای پنج خط انتقــال آب خلیج 
فــارس و دریــای عمــان به فلات 
مرکزی و شــرق کشور، گفت: خط 
نخســت بــه طــول ۸20 کیلومتر و 
ظرفیــت ســالیانه 130 میلیون متر 
مکعب اجرا شــده و به بهره برداری 
رســیده و در نتیجه آب دریا به ســه 
مجموعه گل گهر و مس سرچشــمه 
در استان کرمان و چادرملو در استان 

یزد رسیده است.
وی ادامــه داد: خــط 2 از مبدا 
خلیــج فارس و اســتان هرمزگان با 
ظرفیــت 200 میلیون متر مکعب در 
سال به سمت اســتان های کرمان و 
یزد می رود که پارسال کلنگ زنی آن 

توسط رئیس جمهور انجام شد.
اســدی با اشــاره به اینکه خط 

3 انتقال آب دریای عمان به اســتان 
اصفهان بــا ظرفیت 270 میلیون متر 
مکعب اســت، تصریح کــرد: در فاز 
نخســت این خــط، از کیلومتر 3۸0 
خــط نخســت )منطقــه گل گهر(، 
ســالیانه 70 میلیون متر مکعب آب 
نمک زدایی شــده از خلیج فارس به 

اصفهان انتقال خواهد یافت.
وی افــزود: فــاز دوم آن نیز با 
ظرفیــت ســالیانه 200 میلیون متر 
مکعب، آب را به صورت مســتقل از 
دریای عمان به استان اصفهان منتقل 

می کند.
تامین آب شــرب سیستان 
از دریای عمان تا دهه فجر سال 

آینده
مدیرعامل شــرکت تامین آب 
صنایع و معادن با اشــاره به جزئیات 
خط چهــارم معروف بــه کریدور 
شرق، بیان داشت: این خط از دریای 
عمــان )چابهار( به طــول یک هزار 
و 342 کیلومتــر خــط اصلی و 4۵2 
کیلومتــر انشــعاب برای شــرب و 
صنایع و معادن اســتان های مسیر و 

غرب استان خراسان جنوبی و معادن 
سنگان خواف است.

وی اضافه کــرد: ظرفیت نهایی 
این خط، انتقال ســالیانه یک میلیارد 
مترمکعب آب نمکزدایی شده به سه 
استان شرقی )سیستان و بلوچستان، 
خراسان جنوبی و خراسان رضوی( 
است که فاز نخست آن به طول 2۸0 
میلیون متر مکعب در حال اجراست.
بــه گفتــه اســدی، طراحــی 
زیرســاخت های منطقه شرق برای 
ســه خط انتقال آب اســت از جمله 
مسیرســازی بــه میزان مــورد نیاز، 
اجرای تونل و تاسیسات آبگیر طرح 
برای ظرفیت ســالیانه یــک میلیارد 
مترمکعب انتقال آب طراحی شــده 

است.
وی بــا بیان اینکه اکنون در خط 
کریدور شــرق، چهار واحد شیرین 
سازی به ظرفیت هر یک 70 میلیون 
مترمکعب در مرحله واگذاری است، 
گفت: این خط تا سال 1404 به بهره 
برداری مرحله ای می رســد. برآورد 
هزینه این طرح با 2 نیروگاه )مجموع 

یک هــزار مگاوات( برای تامین برق 
مورد نیاز واحدهای آب شیرین کن 
و ایســتگاه های پمپــاژ، 3.۸ میلیارد 

یورو است.
وی اظهــار داشــت: آنچه در 
دستور کار قرار گرفته و توسط معاون 
اول رئیس جمهور ابلاغ و مورد تاکید 
رییس هیات عامل ایمیدرو اســت، 
اولویت تامین آب شــرب مورد نیاز 
بخش سیستان و بلوچستان تا زاهدان 
با توجه به بحران آب در این منطقه تا 

دهه فجر سال آینده است.
طرح اضطراری تامین آب 

زاهدان و زابل تا ۴ ماه آینده
مدیرعامل شــرکت تامین آب 
صنایــع و معادن با اشــاره به اجرای 
یک طرح اضطراری شیرین ســازی 
چاه هــای آب شــور )11۵ حلقه( 
در محــدوده 70 کیلومتــری منطقه 
زاهــدان، گفت: جمع آوری آب این 
چاه ها توســط وزارت نیرو انجام و 
در مخزنی تحویل شرکت ایمواسکو 

می شود.
وی ادامــه داد: این شــرکت در 

چهار ماه آینده، ظرفیتی روزانه معادل 
100 هزار متر مکعب آب شیرین کن 
نصب می کند تا آب شرب مورد نیاز 
زاهدان و زابل و شــهرهای اطراف 

تامین شود.
اسدی، درباره خط پنجم انتقال 
آب دریا نیز گفت: این خط از خلیج 
فارس برای اســتان فارس با ظرفیت 
اولیه 9۵ میلیون مترمکعب در سال و 
ظرفیت نهایی 210 میلیون مترمکعب 

در دست اجرا است.
وی خاطرنشــان کرد: با برنامه 
ریزی انجام شده، همه خطوط تا سال 

1404 به بهره بردای خواهد رسید.
مدیرعامل ایمواسکو اضافه کرد: 
طرح ملی انتقال آب دریا در مجموع 
در توســعه فعلی حدود 900 میلیون 
متر مکعب و در توسعه نهایی حدود 
2 میلیــارد متر مکعب در ســال آب 
مورد نیاز شــرب و صنعت اســتان 
های فلات مرکزی و شرق کشور را 
تامین و زیرساخت لازم برای رشد و 
توسعه این مناطق معدن خیز را فراهم 

خواهد کرد.

گروه اقتصــادی - مدیرعامل 
شرکت عمران شهرهای جدید بر لزوم 
همکاری تمامی دســتگاه های متولی 
برای تســریع در اجــرای پروژه های 
توسعه ای سواحل جنوبی کشور تأکید 

کرد.
»علیرضا جعفــری« معاون وزیر 
راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت 
عمران شــهرهای جدید در تشــریح 

سیاست ایجاد شهرهای جدید ساحلی 
مبتنــی بر اقتصاد دریاپایه در کشــور 
بیــان کرد: ایــران با دارابــودن امکان 
دسترسی مســتقیم به دو پهنه دریایی 
متفاوت در شــمال و جنوب و ۵۸00 
کیلومتر طول خط ســاحلی و جزایر، 
دارای ظرفیت های بالایی برای توسعه 
همه جانبه ساحلی است که در این دوره 
تلاش داریم با برنامه ریزی مناســب و 

بهره گیری از ظرفیت های کلان بالقوه 
در نواحــی ســاحلی، گام مؤثری در 
راستای اقتصاد دریا پایه برداشته شود.

مدیرعامــل شــرکت عمــران 
شــهرهای جدید با تأکید بر ضرورت 
اســتفاده از همه ظرفیت ها در کشور، 
پرهیــز از اقدامات مــوازی و ایجاد 
همگرایی میــان همه دســتگاه های 
تأثیرگذار در امر توســعه سکونت و 

دریا و ســواحل و همچنین اســتقرار 
نظــام مدیریت یکپارچــه در نواحی 
ســاحلی بیان کــرد: در ایــن زمینه 
ایجاد ســکونتگاه های ساحلی مولد، 
جهت گیــری نوینــی برای توســعه 
اقتصادی ـ اجتماعی کشور محسوب 
می شــود که با رونق انواع فعالیت ها، 
تــوأم با تأمین ســکونت برای فعالان 
این عرصه، به ویژه در سواحل جنوبی 
کشــور، می تواند حرکت مؤثری در 
راســتای تحقق منویــات مقام معظم 
رهبری در توجه به نوار ساحلی جنوب 
به ویژه ســواحل مکــران و نیز تحقق 
اهداف ملی، منطقه ای و محلی توسعه 
و آمایش سرزمین باشد، و با بهره گیری 
مناسب از قابلیت های پراکنده )بالقوه 
و بالفعــل(، موجبات اشــتغال زایی و 
تأمیــن درآمد را در گســتره هایی از 
سرزمین نیز فراهم سازد. معاون وزیر 
راه و شهرســازی در ایــن  خصوص 

اضافه کــرد: علاوه بر ایــن، یکی از 
دغدغه های ملی در شــرایط کنونی، 
باتوجه به خشکســالی، کمبود آب و 
تنش های آبی بسیاری از مناطق کشور 
از یکسو و هزینه های سنگین انتقال آب 
از سوی دیگر، جابه جایی جمعیت از 
مناطق مرکزی به سواحل جنوبی است 
که باید برای نگهداشــت جمعیت با 
تجهیز فعالیت های مولد، ســاماندهی 
شــده و موجبات پیشبرد راهبرد ملی 
آمایش سرزمین برای انتقال جمعیت 
به این منطقه را فراهم سازد.مدیرعامل 
شرکت عمران شهرهای جدید در ادامه 
مواردی چون ایجاد ســکونتگاه های 
ساحلی مولد در نواحی جنوبی کشور، 
نقش آفرینی مؤثر و فعالانه در اقتصاد 
مبتنی بر توسعه دریا، ارتقای معیشت 
استقرار  بسترســازی  ساحل نشینان، 
ســکونت و فعالیــت در چارچوب 
توســعه پایدار، تــوان اکولوژیک و 

ظرفیت های برد محیط زیســتی و در 
نهایت درپیش گرفتن توســعه متوازن 
نظام ســکونتگاهی مبتنــی بر الگوی 
شبکه ای و توســعه یکپارچه مدهای 
حمل ونقل ریلی، جاده ای و دریایی را از 
دیگر اهداف توجه به ساخت شهرهای 
ساحلی دانست و افزود: براین اساس 
و باتوجه بــه دســتور رئیس جمهور، 
مصوبات شورای عالی مسکن کشور 
و نیز تأکیدات وزیر راه و شهرســازی، 
شرکت عمران شهرهای جدید ضمن 
انجام هماهنگی هــای اولیه با متولیان 
توسعه در چهار استان ساحلی جنوبی 
کشور و تدوین اهداف و ادبیات مرتبط 
با موضوع، با پی ریزی مدل و ســامانه  
جامع و سیســتماتیک، گونه شناسی 
اراضی ســاحلی جنوب کشــور بر 
اســاس قابلیت ها و محدودیت های 
کنونــی و تهدیدها و فرصت های آتی 
را به انجام رســانده و پهنه های مستعد 

استقرار سکونتگاه های ساحلی برای 
گونه هــای متنوعــی از آن هــا را نیز 
شناسایی کرده است.جعفری باتوجه به 
دســتور وزیر راه و شهرسازی مبنی بر 
لزوم تســریع در فرایندهای بررسی و 
تصویب مکان های شناســایی شــده 
طرح مذکور بیان کرد: در حال حاضر 
اخذ استعلام های قانونی از دستگاه های 
اجرایی استانی به طورجدی و فشرده 
توســط ادارات کل راه وشهرســازی 
استان های خوزستان، بوشهر، هرمزگان 
و جنــوب سیســتان و بلوچســتان 
)ایرانشهر( و با پیگیری و بسیج نیروی 
انسانی شرکت های وابسته به شرکت 
عمران شهرهای جدید در استان های 
جنوبی در حال نهایی شــدن است که 
نیازمند عزم بیش ازپیش دستگاه های 
اجرایی اســتانی در انجام دستور ملی 

رئیس جمهور در این زمینه است.
بــه گفتــه وی در روزهای آتی، 

مقرر است جلسات بررسی و تصویب 
طــرح در مرحله ضرورت ســنجی و 
شناســایی مکان در مراجع اســتانی 
)کارگــروه امور زیربنایی و شــورای 
برنامه ریزی و توســعه استان( توسط 
ادارات کل اســتان ها و در هماهنگی 
کامل با استانداران محترم چهار استان 

نیز برگزار شود.
بــه گــزارش شــرکت عمران 
شــهرهای جدید، معــاون وزیر راه و 
شهرســازی اضافه کرد: در این راستا 
هم زمان با تصویب ضرورت و مکان 
در شورای برنامه ریزی استان، شرکت 
عمران شهرهای جدید نیز تهیه طرح 
جامع شــهرک های منتخب در چهار 
استان به عنوان پیشگام را در دستور کار 
قرار خواهد داد تا طی مراحل بررسی 
و تصویــب، آغاز عملیــات اجرایی 
مدیریت زمین و ســایر موارد مربوطه 

انجام پذیرد.

در صورت افزایش سرمایه صندوق حمایت از صنایع پیشرفته؛

سقفتسهیلاتصنایعپیشرفتهبه۱۰۰میلیاردتومانمیرسد

مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید تاکید کرد؛

مدیرعامل شرکت تامین آب صنایع و معادن )ایمواسکو( مطرح کرد:

 

اقتصادی

گــروه اقتصادی- شــورای 
رقابت با اشــاره به برگزاری جلسه 
پانصد و نود و چهارم خود که روز 21 
مرداد 1402 برگزار شد، در خصوص 
زمان لازم الاجرا بودن مصوبات این 
شــورا در مورد قیمت خودروهای 
ســواری مونتاژی و غیرمونتاژی با 
نظر اکثریــت اعضا تصمیم گیری و 

مصوبه ای صادر کرد.
متن کامل مصوبه شــورای 

رقابت به شرح ذیل است:
بــا توجه بــه اینکه بر اســاس 
ماده 2 مصوبه جلســه ۵43 شورای 
رقابــت مورخ 11 بهمــن ماه 1401 
تحت عنوان »دســتورالعمل تنظیم 
بازار خودروهای ســواری«، »بازار 
تمامی خودروهای ســواری شامل 
خودروهــای تولیــدی، مونتــاژ و 
وارداتی انحصاری تشــخیص و از 
این پس )1401.11.11( مشمول این 
دستورالعمل هستند.« و طبق بند 3-1 
ماده 3 دســتورالعمل مذکور »مبنای 

تنظیــم قیمــت خودرو، براســاس 
ضوابط قیمت گذاری مصوب هیئت 
تعییــن و تثبیت قیمت ها اســت که 
توســط ســازمان حمایت محاسبه 
می شود و نتایج محاسبات در کارگروه 
خودرو ارائه و به تصویب شــورای 
رقابت می رســد و توســط عرضه 
کننده خــودرو لازم الاجراســت.« 
و نیز به اســتناد مصوبه جلســه۵۵7 
مورخ 1۵/01/1402 در مورد قیمت 
خودروهای غیرمونتاژی و مصوبات 
درباره قیمت خودروهای ســواری جلسه ۵۸4 مورخ 17/04/1402 که جلســه ۵72 مورخ 0۶/03/1402 و جلســه ۵۶۶ مورخ 1۶/02/1402 و 

مونتاژی به تصویب شــورای رقابت 
رســیده است؛ لذا ملاک عمل قیمت 
خــودرو توســط عرضــه کنندگان 
خــودرو از تاریــخ 11/11/ 1401 
)زمــان تصویب دســتورالعمل یاد 

شده( به شرح ذیل می باشد:
1- تمام خودروهای ســواری 
غیر مونتاژی بر اســاس مصوبه ۵۵7 
شورای رقابت مورخ 1۵/01/1402؛

2-تمام خودروهای ســواری 
مونتاژی که اولین بار در مصوبه ۵۶۶ 
شورای رقابت مورخ 1۶/02/1402 
اعلام قیمت شدند، بر اساس مصوبه 

مزبور؛
ســواری  خــودروی  3-دو 
مونتاژی که اولین بار در مصوبه ۵72 
شورای رقابت مورخ 0۶/03/1402 
اعلام قیمت شدند، بر اساس مصوبه 

مزبور؛
4-تمام خودروهای ســواری 
مونتاژی که اولین بار در مصوبه ۵۸4 
شورای رقابت مورخ 17/04/1402 
اعلام قیمت شدند، براساس مصوبه 

مزبور.

واردات  آئین نامــه 
خودروهای کارکرده در وزارت 

صمت تصویب شد
اکبــر تالارپشــتی از تصویب 
خودروهــای  واردات  آئین نامــه 
کارکرده در وزارت صمت خبر داد و 
گفت: این آئین نامه در وزارت صمت 
به تصویب رســیده و برای بررسی و 
تصویب به هیأت دولت ارسال شده 

است.
نماینده مردم تهران، شمیرانات، 
در  پردیــس  و  اسلامشــهر  ری، 
مجلس شــورای اســلامی بــا بیان 
اینکه امیدواریم هیأت دولت هرچه 
ســریع تر آئین نامه واردات خودرو 
را تصویب کنــد، ادامه داد: از دولت 
می خواهیــم این موضــوع را هرچه 
سریع تر در دستورکار قرار دهد زیرا 

این موضوع مطالبه مردم است.
رئیس کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس اضافه کرد: واردات خودرو 
می تواند به تنظیم و ساماندهی بازار، 
ارتقــای کیفیت تولیــدات داخلی و 

افزایش رقابت پذیری کمک کند.

تصمیم جدید شورای رقابت درباره زمان اعمال قیمت جدید خودروها؛

آئین نامه واردات خودروهای 
کارکرده در وزارت صمت تصویب شد
 شورای رقابت در جلسه پانصد و نود و چهار خود، در خصوص زمان لازم الاجرا بودن قیمت خودروهای سواری 
مونتاژی و غیرمونتاژی تصمیم گیری کرد و رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس نیز از تصویب آئین نامه واردات 

خودروهای کارکرده در وزارت صمت خبر داد.

گــروه اقتصادی -  عضو اتاق 
ایران با اشاره به جذب ۶ میلیارد دلار 
از منابع بلوکه شــده گفت: این کار 
خوبی اســت اما ما می توانستیم در 

شرایط اقتصادی بهتری باشیم.
آرش علوی در مورد آزادسازی 
منابع بلوکه شده ایران در کره جنوبی، 
اظهار داشــت: از چند منظر می توان 
به این موضوع نگریســت؛ اگر نگاه 
کوتاه مدت داشــته باشیم به هر حال 
هر بخشــی از منابع و ثروت بلوکه 
شده کشــور برگردد و استفاده شود 
اتفــاق مثبتی اســت ولــی اگر دید 
بزرگ تری داشــته باشیم که تصویر 

هزینه- منفعت اســت، فقط نباید به 
عدد نگاه کرد.

عضو هیأت نماینــدگان اتاق 
بازرگانــی ایــران افــزود: پولی که 
گرفته ایم از مدت ها قبل طلب ما بوده 
که باید بررســی شود به چه دلایلی 
این پول را نگرفته ایم؛ بحث تحریم ها 
یــک موضوع اســت و بحث دیگر 
اینکه در جریان تحریم ها مذاکراتی 
انجام شده بود اما نتوانسته بود منجر 

به آزادسازی اموال بلوکه شود.
وی ادامــه داد: بحــث دیگری 
که وجود دارد این اســت که به علت 
تفاوت نرخ تسعیر واحد پول کشور 

کره به دلار آمریکا به گفته رئیس کل 
بانک مرکزی یک میلیارد دلار پریده 
اســت؛ همچنین ما بابت آزادسازی 
ایــن پول بــه صورت مســتقیم و 
غیرمستقیم چه هزینه هایی می دهیم 
یک بحث دیگر اســت و نکته دیگر 
نحوه آزادســازی پول بلوکه شده و 

ارسال پول به کشور ثالث است.
سیاست های اشتباه ارزی 
دولت ها، ورودی ارز را کاهش 

داد

علوی در پاسخ به این سوال که 
با توجه به اینکه با این ارز قرار است 
دارو و کالای اساســی وارد شود، آیا 
دست دولت برای تأمین ارز صنایع و 
بخش تولید بازتر خواهد شد یا خیر، 
گفــت: به هر حال از نظر تئوری این 
سخن درســت است زیرا اگر با دید 
کوتاه مدت بنگریم مبنی بر اینکه یک 
کاســه ای داریم که حال قرار است ۶ 
میلیارد دلار منابع به این کاسه ریخته 
شــود طبیعتاً می تواند به خروجی ها 

کمک کند اما بــاز نگاه کنید که این 
کاسه ای که از ســال 1397 درست 
شده تا به امروز با سیاست های اشتباه 
ارزی که بخــش اعظم آن مربوط به 
عملکــرد دولت و بانــک مرکزی 
می شــود، حجم این کاسه کوچک 

شده است.
وی افزود: در واقع بســیاری از 
خریدهای مجاز کشور زمان زیادی 
معطل می شــوند تــا ارز بگیرند. در 
صورتی که اگر ورودی این کاسه ما 

بیشــتر بود که توانش را هم داشتیم 
طبیعتاً امروز با این مشکلات مواجه 

نبودیم.
علوی گفت: نرخ ارز از ســال 
97 به این ســو 1۵ برابر شده است، 
بنابرایــن ارزش و مقــدار صادرات 
کشــور باید یک رشد قابل توجهی 
می کرد اما این اتفاق نیفتاده اســت؛ 
همچنیــن در بســیاری از بخش ها 
به ویژه بخش هایــی که خصوصی 
هستند شــاهد عدم رشــد و بعضاً 

کاهش هســتیم. رشد صنعتی بیشتر 
مربوط به مواد خام و مواد خدادادی 

مثل فلزات و… است.
ارز  واقعــی  تقاضــای 

سرکوب شده است
عضو هیأت نماینــدگان اتاق 
بازرگانی ایــران ادامه داد: همچنین 
دو اتفاق دیگر در این ســال ها افتاد؛ 
تقاضــای واقعی برای ارز از ســوی 
بانک مرکزی و دولت با محدودیت 
و ممنوعیت ثبت سفارش ها سرکوب 
شد. اتفاق دوم نیز مربوط به عملکرد 
دولت ها می شــود که باعث افزایش 
تقاضای کاذب ارز شده است. مردم 

ارزی را می خرنــد کــه نیازی به آن 
ندارند.

علوی یادآور شد: صادرات به 
علت مشــکلات تعهد ارزی و تنگ 
نظری بانک مرکزی دچار مشــکل 
شده اســت؛ در واقع یا رشد نکرده 
یا حتی در بعضی از بخش ها کوچک 

شده است.
وی تاکید کرد: جذب ۶ میلیارد 
دلار خوب اســت اما ما می توانستیم 
در شــرایط تعادلی بهتری باشیم اگر 
قیمت ارز تــک نرخی بود و عرضه 
و تقاضا به صــورت مصنوعی بهم 

نمی خورد.

تاثیرآزادسازیدلارهایبلوکهشدهبراقتصاد

نماینــده مــردم تهــران، شــمیرانات، ری، اسلامشــهر و پردیــس در مجلــس شــورای 
اســلامی بــا بیــان اینکــه امیدواریــم هیــأت دولــت هرچــه ســریع تر آئیــن نامه 
واردات خــودرو را تصویــب کنــد، ادامــه داد: از دولــت می خواهیــم ایــن موضــوع را 
هرچــه ســریع تر در دســتورکار قــرار دهــد زیرا ایــن موضــوع مطالبه مردم اســت.

اسحـق ارزانـی
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